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 Oldalképek  Tartalomjegyzék
mítógépekkel megvizsgálták 
még azt is, hogy milyen napo
kon történnek a balesetek. 
Messze vezet a hétfő, de kiugró 
helyet foglalnak el a szomorú 
statisztikában a fizetési napok, 
valamint a jelesebb névnapok 
is. Ehhez persze már hozzá sem 
kell tenni, hogy ugyanilyen 
összefüggést mutat az alkohol- 
fogyasztás vizsgálata is. 

De 
nagyon vigyázzunk: ezek 

a számsorok nem mentik fel a 
felelősség alól a szövetkezeti ve
zetőket! Ugyanis az iparban is 
meghatározott napon adják a 
fizetést, ott is vannak hétfők és 
névnapok, a balesetek előfordu
lási aránya mégis jóval alacso
nyabb. (Ennek torz tükörképe, 
hogy amelyik szövetkezetben 
növekszik az ipari tevékenység, 
ott sűrűsödnek av balesetek is.) 

Sok 
minden magyarázható a 

mostohább munkakörülmények, 
kel, a nagyobb közlekedési tá
volságokkal, stb., mégis igazság 
marad, hogy a jelek szerint a 
széttagoltabb, a fejlődés vasko
sabb problémáival küszködő 
mezőgazdasági szövetkezetekben 
kevesebb figyelem jut a munka
védelemre, 

■ 
Itt van szükség átütő válto

zásra. A közelmúltban újra sza
bályozták a balesetvédelem 
szervezetét, előírásait, admi
nisztrációját. Lassanként ott 
tartunk, hogy egy baleseti jegy
zőkönyvet elkészíteni nehezebb, 
mint a sérültet ellátni. Senki 
nem vitatja azonban, hogy a 
szabályozás, az ellenőrzés, a ki
vizsgálás ezen a területen em- " 
béri sorsokat érint, tehát külö
nösen fontos. A legfontosabb 
mégis az, hogy minden vezető, 
az elnöktől a munkahelyi pa
rancsnokig, folyamatosan tartsa 
szem előtt ezt a területet is. 

F. 
B. 

rövidesen élelmiszeriparunk is 
képes lesz az esetleges burgo
nyatöbblet levezetésére. A leg
fontosabb cél az. hogy ami meg
termett. ne menjen veszendőbe.” 

Nos. 
azóta felépült egy korsze

rű burgonyafeldolgozó üzem Ba
ranya megyében. Vajszlón, a 
Szentlőrinci Állami Gazdaság 
kezelésében. A hivatalos „nyi
tás” még nem történt meg. a 
próbaüzemnél tartanak. Jó len
ne, ha az ünnepélyes felavatásra 
megoldódna a nehéz kérdés, 
megszűnne az állami gazdaság 
nagy gondja, amelyről dr. Joó 
István termelési igazgatóhelyet
tes így beszél: 

— 
A próbaüzemelés eredmé

nyeként máris száz tonna bur- 
gonyapehely van a raktárunk
ban. Szeretnénk eladni, de hiába 
kínáljuk a sütőiparnak. 

Köztudott, 
hogy a burgonya- 

pehely nagymértékben javítja a 
kenvér minőségét. Most már van 
saját gyárunk erre a célra és 
nem tudunk mit kezdeni a ter
mékével. Eddig nagyrészt tőkés 
importból származó burgonya- 
pehelyt használt a sütőipar. Ezt 
a tőkés importot, igen helyesen, 
leállították. 

A 
szép. új gyárat Kecskeméti 

István telepvezető mutatja be. 
Régi szakember a tartósító ipar
ban. A Nagykőrösi Konzerv
gyárban harmincnégy évig dol
gozott. tehát már nem fiatal, de 
fiatalos lelkesedéssel magyaráz
za a külföldről érkezett gépek, 
illetve üzemrészek szerkezeti el
vét. és működésmódját. A szak- 
kifejezésekből néhányat: előfő- 
zés; visszahűtés; másodszori fő
zés; szárítás. A feldolgozott bur
gonya végül is selymes tapintá
sú liszt alakjában kerül a hu
szonöt kilós zsákokba, utána pe
dig az óriási, tízezer tonnás rak
tárba. 

Ez 
az új gyár évente körülbe

na burgonyát takarítottak be 
hektáronként. Ezek után nem 
érti. hogy mi van a hazai pia
con. 

Ha 
jó a kenyér 

Jó 
néhány sütőüzemet meg

néztem, közöttük olyanokat is, 
ahol leálltak a burgonyás kenyér 
sütésével mondván, hogy ez a 
kenyér ugyan kelendő lenne, de 
az így megnövekedett termelési 
költség nagymértékben lehúzza 
az amúgy sem magas nyereség
szintet. 

Senkit 
nem lehet arra kény

szeríteni. hogy saját érdeke el
len cselekedjék. A vajszlói sütő
üzem alig száz méterre van a 
burgonyafeldolgozó üzemtől. Ta
licskával is át lehetne szállítani 
a kenyérsütéshez szükséges bur- 
gonyapelyhet. De itt sem kell. 
Miért? Külgusz  Imre, a sütő
üzem vezetője így válaszol: 

— 
Mi sütünk burgonyás ke

nyeret, de nem burgonyapehely- 
lyel. hanem burgonyapéppel. Ez 
még belefér a nyolcforintos ki
lónkénti kenyérárba. A burgo- 
nyapehely már nem fér bele, 
pedig az jobb lenne. A burgo
nyapép időnként elszínezi a ke
nyeret. 

A 
kettő között tehát minőségi 

különbség van. de a kenyér árá
ban ez nem jelentkezik. Megkér
dezem még a sütőüzem vezető
jét: milyen mértékben javítja a 
burgonya a kenyér minőségét? 

— 
A burgonyás kenyér frisse

ségét hetvenkét óráig szavatol
juk — mondja —, a sima ke
nyér másnap már szikkadt, het
venkét óra múlva pedig száraz. 

Három 
napig tehát a burgo

nyás kenyér frissnek számít. 
Mindenütt a frisseségét említik, 
mint minőségi mutatót. Vajon jó 
mutató ez? Gyerekkoromban 

tudtunk enni. Több mint felét 
el kellett dobni. Ez a kenyér 
drágábbnak bizonyult, mint a 
tízforintos kenyér. 

Évente 
körülbelül kétszázezer 

tonna kenyér (a Heti Világgaz
daság című lapból származik 
az adat) megy veszendőbe. Na
gyon illuzórikus tehát az olcsó 
kenyér tudata. Ha a kenyérpa
zarlást is árnövelő tényezőként 
fogjuk fel, — márpedig közvet
ve az — akkor végső soron ki
derül, hogy nem is olyan olcsó 
ez a kenyér, mint hisszük. 

Két 
kalkuláció: 

melyik a reális ? 

Imre 
Csaba, a MÉM osztály- 

vezetője erről a következőket 
mondja: 

— 
A vajszlói üzem abból a 

célból létesült, hogy elsősorban 
a belföldi ellátást javítsa, illetve 
az ilyen irányú tőkés importot 
helyettesítse. A tőkés import 
megszűnt, elvileg semmi akadá
lya, hogy most már hazai ter
mékkel javítsuk a kenyér minő
ségét. Tudok arról, hogy az ál
lami gazdaságnak értékesítési 
gondja van, de egyelőre még 
nem látni tisztán, hogy mi is 
lenne a burgonyapehely reális 
ára. Két árkalkuláció is van ná

lam. 
Az első számítás kilónként 

55,60 forintot mutatott, a máso
diknál pedig 54,70 forint jött ki. 

A 
gazdaság raktárában viszont 

ott hever a késztermék. Nem hi
hető, hogy lényegesen kedvező 
változás következik a termelési 
feltételekben. Minél hamarabb 
össze kellene tehát hangolni 
e tekintetben is a szántóföldi 
termelés, a feldolgozó üzem és 
a sütőipar érdekeit. 

Teszkó 
Sándor 

hogy az aszály távol tartására, a 
termésbiztonság fokozására köl
tött milliárdok úgy fiadzhassa- 
nak, ahogy azt előrelátóan ter
veztük. Az ország területének 
jelentős részén kevés volt a má
jusi csapadék, de az öntöző be
rendezések egyrészét még júni
usban sem állították munkába. 

Egy 
kertész ismerősöm több 

mint húszéves tapasztalatai 
alapján írom le: a rendszeresen 
öntözött parcellákról háromszor 
annyi zöldségfélét lehet piacra 
vinni, mint amennyit az öntö- 
zetlen területek adnak. Ugyan
akkor az öntözés költségé és az 
intenzív termelésre fordított 
egyéb kiadással együtt nem ha
ladja meg a termés értékének 
egyharmadát. 

Persze 
nem mindenütt lehet 

úgy számolni, ahogy az én ker
tészem számol. Neki sf^át kútja, 
motoros szivattyúja, mindene 
megvan és vízdíj sem terheli a 
számláját. És mindezeken túl
menően, ő már megtanulta: 
nem locsolgatni, hanem rend
szeresen és kiadósán kell öntöz
ni! 

Termésbiztonság 
és termés

többlet. Mind a két tényezőnek 
nagy szerepe van és egyiket sem 
lehet másodlagos szempontként 
kezelni. Ez vonatkozik a mező- 
gazdasági nagyüzemekre és a 
kis parcellákra. Itt is, ott is él
tető elem az öntözővíz és elen
gedhetetlen a növényzet fejlő
déséhez elegendő nedvességet 
biztosító öntözés. 

Ahol 
az öntözővíz rendelke

zésre áll, és ahol lehetséges: ön
tözzünk ! 

Dancs 
József
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